

of Canadian autonomy. Skelton presided over the establishment of the first Canadian diplomatic missions abroad, and was responsible for the creation of a foreign service to staff them. With the outbreak of war in 1939, both the responsibilities and the size of the department increased greatly. As a result, the headquarters underwent substantial organizational change under Norman Robertson, who became Under-Secretary after Skelton's death in 1941. Taken together, the criteria for recruitment introduced by Skelton and the reorganization which took place under Robertson gave the department many of the features which have characterized it as a branch of the Canadian Government. The further development of the institution will be examined in a second volume covering the years 1946-1968.

Since the Prime Minister was Secretary of State for External Affairs during much of the period covered by volume 1, the book contributes to an understanding of the operation of the Canadian Government as a whole as well as of a single department. It also examines the policy making process and therefore is addressed to readers interested in international relations as well as in public administration.

John Hilliker is Head of the Historical Section in the Department's Academic Relations Division.

The book can be obtained from bookstores in the National Capital region or ordered (at \$45.00 for the hardcover or \$19.95 for the paperback, plus \$3.00 shipping and handling) from:

Direct Sales Manager  
McGill-Queen's University Press  
3430 McTavish Street  
Montréal, Québec  
H3A 1X9

de l'autonomie canadienne. Skelton mit sur pied les premières missions diplomatiques canadiennes à l'étranger et créa le Service extérieur pour les doter en personnel. À la déclaration de la guerre en 1939, les responsabilités et la taille du Ministère prirent de l'ampleur. Comme résultat, l'administration centrale subit une réorganisation substantielle sous la direction de Norman Robertson, successeur de Skelton en 1941. Les critères de recrutement établis par Skelton et la réorganisation qui eut lieu sous Robertson donnèrent au Ministère les caractéristiques qui en firent une division distinctive du gouvernement canadien. Le développement ultérieur du Ministère sera examiné dans le second volume, qui englobe les années 1946 à 1968.

Puisque le premier ministre était secrétaire d'État aux Affaires extérieures pendant presque toute la période traitée dans le volume 1, l'ouvrage permet de prendre connaissance du fonctionnement non seulement d'un simple ministère, mais également du gouvernement canadien dans son ensemble. En outre, il met en relief le processus d'élaboration des politiques; en ce sens, il s'adresse à ceux qui s'intéressent aux relations internationales et à l'administration publique.

John Hilliker dirige, au ministère des Affaires extérieures, la Section des affaires historiques de la Direction des relations internationales en matière d'éducation.

On peut acheter le livre (\$19,95), en édition de poche, dans les librairies de la région de la Capitale nationale ou le commander à:

Les Presses de l'Université Laval  
Avenue de la Médecine  
Cité Universitaire  
Sainte-Foy (Québec)  
G1K 7P4